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 الحاق اراضی به محدوده شهری زمینه ساز 
ساخت مسکن با تراکم پایین می شود

رئیس سازمان ملی زمین و مسکن گفت: الحاق زمین به محدوده شهری و 
استفاده از اراضی مازاد دستگاه ها زمینه ساز افزایش ساخت مسکن با تراکم 

پایین می شود.
ساخت واحدهای ویلایی با تراکم پایین یکی از مهم ترین برنامه ها و اهداف  دولت به شمار 
می رود به طوری که در شهرهایی که اراضی در آنها تامین شده باشد اولویت ساخت واحدهای 

مسکونی ویلایی و یا یک طبقه است.
با توجه به آنکه مدت زمان  اجرای ساخت واحدهای با تراکم پایین و یک طبقه بسیار کمتر از 
واحدهای بلند مرتبه است و از سوی دیگر هزینه های اجرای آن کمتر است بنابراین دولت تمام 

تلاش خود را برای اجرایی کردن این طرح در بسیاری از شهرها به کار گرفته است. 
در همین رابطه ارسلان مالکی رئیس سازمان ملی زمین و مسکن  گفت: بیش از 34 هزار 
هکتار زمین برای طرح نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده و تمامی اراضی تامین شده که 
با هر روش و متناسب با شرایط و موقعیت مناطق مختلف برای تولید مسکن در کشور به کار 

خواهد رفت.
معاون وزیر راه و شهرسازی  گفت: بیش از 24 هزار هکتار زمین در کل کشور در پروسه الحاق 
به محدوده شهری قرار دارند و تعیین تکلیف این اراضی می تواند کمک بزرگی به پیشرفت طرح 

نهضت ملی مسکن در کشور باشد.
رئیس سازمان ملی زمین و مسکن  می گوید: کار تامین زمین باید همراه با کار کارشناسی 
صورت پذیرد و اگر بدون بررسی های دقیق و کارشناسی انجام شود در آینده با مشکلات زیادی 

روبرو خواهیم شد.
مالکی در توضیح این امر اضافه کرد: برای مثال باید در ساخت و سازها اصول محیط زیستی 
هر منطقه را رعایت کرد همچنین در اراضی درجه یک و دو کشاورزی نمی توان ساخت و ساز 

کرد چون این کار به امنیت غذایی مردم آسیب می رساند.
او می گوید: با الحاقات اراضی در شهرهای مختلف شاهد ساخت مسکن با تراکم پایین به ویژه 

برای زوج های جوان خواهیم بود.

حداقل و حداکثر نرخ زعفران اعلام شد
عضو شورای ملی زعفران حداقل نرخ هر کیلو زعفران را 36 میلیون و حداکثر 

50 میلیون تومان اعلام کرد.
آقای علی حســینی، عضو شورای ملی زعفران از ثبات نسبی بازار زعفران خبر داد و گفت: 
هم اکنون حداقل قیمت هر کیلو زعفران 36 تا 37 میلیون تومان و حداکثر 50 میلیون تومان 
است.او با بیان اینکه برداشت نوبرانه زعفران از 10 تا 15 مهر آغاز می شود، افزود: پیک برداشت 
زعفران از 5 آبان به بعد اســت و همواره قیمت واقعی زعفران همزمان با پیک برداشت آغاز 

می شود.
حسینی ادامه داد: گرچه مسئولان وزارت جهاد اذعان می کنند که سطح زیرکشت زعفران 
افزایشی است و این موضوع در بحث تولید تاثیر بسزایی دارد، اما متاسفانه آمار دقیقی وجود 
ندارد. هر چند 10 سال پیش موضوع شناسنامه دار کردن مزارع زعفران در این راستا به صورت 

پایلوت اجرا شد و بعد از آن بودجه ای به این امر تخصیص نیافت.
عضو شــورای ملی زعفران درباره آخرین وضعیت صادرات زعفران گفت: آمارهای گمرک 
حاکی از روند افزایشی صادرات زعفران در ماه های اخیر نسبت به مدت مشابه سال قبل است، 
اما اعتقاد بنده بر آن است که افزایش صادرات به کشورهای امارات، اسپانیا، چین و افغانستان یک 

هشدار و تلنگر است چراکه ارزش افزوده صادرات به جیب دیگر کشورها می رود.

 توزیع گوشت گوسفندی و گوساله وارداتی
 در حال انجام است

رئیس شورای تامین کنندگان دام گفت: توزیع گوشت گوسفندی و گوساله 
وارداتی با نرخ مصوب در فروشگاه های زنجیره ای و میادین در حال انجام 

است.
آقای منصور پوریان، رئیس شورای تامین کنندگان دام گفت: تعادل و آرامش حاکم بر بازار 
مرغ اثر خود را بر تنظیم بازار گوشت قرمز می گذارد.او با بیان اینکه توزیع گوشت های وارداتی 
با نرخ مصوب در حال انجام اســت، افزود: با اســتمرار روند واردات گوشت و دام زنده، بازار به 
تعادل می رسد.پوریان ادامه داد: بسیاری از دامداران بعد از اصلاح نظام یارانه در امر تولید دچار 
مشکل شدند که امیدواریم حمایت های لازم از تولید داخل صورت گیرد تا تولیدکنندگان مجدد 

به چرخه تولید بازگردند.
رئیس شورای تامین کنندگان دام قیمت هر کیلو دام را 170 تا 187 هزار تومان اعلام کرد و 

افزود: بر این اساس هر کیلو لاشه داخلی با نرخ 450 هزار تومان باید عرضه شود.
او گفت: توزیع گوشت قرمز وارداتی در فروشگاه های زنجیره ای و میادین به عنوان بزرگترین 
مصرف کننده و عرضه کننده در حال انجام است که طبق پیش بینی های قبلی شاهد کاهش و 

رسیدن به نرخ منطقی در بخش دام و گوشت هستیم.

در 5 ماه ابتدایی 1402؛
حدود 268 هزار تن شمش آلومینیوم تولید شد

 تولید شمش آلومینیوم کشور از ابتدای فروردین تا پایان مرداد 1402 به 
حدود 268 هزار تن رسید.

4 شرکت تولیدکننده شمش آلومینیوم طی مدت 5 ماهه نخست 1402 به میزان 267 هزار و 
983 تن شمش آلومینیوم تولید کردند که در مقایسه با تولید مدت مشابه سال گذشته )271 هزار 

و 226 تن( یک درصد کاهش یافته است.
شرکت های »آلومینیوم جنوب )سالکو(« 119 هزار و 886 تن، »ایرالکو« 71 هزار و 984 تن، 

»المهدی« 60 هزار و 778 تن و »آلومینای ایران« 15 هزار و 335 تن تولید کردند.
شرکت آلومینای ایران از ابتدای فروردین تا پایان مردادماه 1402 به میزان 99 هزار و 473 تن 
پودر آلومینا تولید کرد که در مقایسه با رقم مدت مشابه سال گذشته )98 هزار و 169 تن( حاکی 
از افزایش یک درصدی این محصول است.همچنین این شرکت در طی 5 ماهه نخست 1402، 

به میزان 199 هزار و 192 تن بوکسیت تولید کرد.
ایران هجدهمین تولیدکننده آلومینیوم در جهان است. هم اکنون سه شرکت بزرگ تولید 
آلومینیوم در ایران ســالانه حدود 750 هزار تن شمش آلومینیوم تولید می کنند که بر اساس 
چشم انداز سال 1404، باید به یک میلیون و 200 هزار تن شمش آلومینیوم برسد؛ دستیابی به 

این میزان تولید، نیازمند دو میلیون و 400 هزار تن آلومیناست.
ایران مقام 22 جهانی در زمینه تولید آلومینا را دارد و آلومینای جاجرم تنها تولید کننده این 

محصول در ایران است.

اخبار کوتاه 

بخش دیگری از طرح توســعه سواحل مکران با 
انعقاد تفاهمنامه همکاری میان وزیر جهادکشاورزی 
و نماینده ویژه رییس جمهور و دبیر شورای عالی 
توسعه ســواحل مکران در یک قدمی اجرا قرار 

گرفت.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »محمدعلی نیکبخت« و 
»حســین دهقان« به همراه تعدادی از مسئولان وزارت جهاد 
کشــاورزی برای اجرای زیربخش های کشاورزی در توسعه 

سواحل مکران با یکدیگر تفاهم نامه امضا کردند.
وزیر جهاد کشاورزی در این مراسم با برشمردن ظرفیت های 
منطقه گفت: بخش بزرگی از این سواحل در استان سیستان 
و بلوچستان واقع شده است، این مناطق به دلیل دسترسی به 
آب های آزاد، دریای عمان و سواحل کشورهای آفریقایی فرصت 
کم نظیری برای توسعه صید و صیادی و آبزی پروری و شیلات 

فراهم می آورد.
نیکبخت در ادامه به ظرفیت استان سیستان و بلوچستان هم 

اشاره ای کرد و گفت: این استان از نظر فرصت سرمایه گذاری، 
رتبه نخســت کشور و به لحاظ استعداد در حوزه های مختلف 
باغبانی، شیلات، دامپروری، تجارت و معادن، در بین سه استان 

اول کشور قرار دارد.
وی با تاکید بر فرمایش مقام معظم رهبری تصریح کرد: طرح 
توسعه سواحل مکران از جانب معظم له نشان از ظرفیت کم نظیر 
و در بیشتر موارد حکایت از فرصت های بکر و بی نظیر این منطقه 
از کشورمان است و به حق ایشان از این سواحل به عنوان گنج 

تعبیر کرده اند.
نیکبخت با بیان اینکه شیلات، اولویت یک سرمایه گذاری در 
منطقه است اظهار داشت: شــیلات و آبزی پروری قادر است، 
مناطق مکران و به تبع آن از سیستان و بلوچستان تا خراسان 
شمالی را متحول کند و با دسترسی به آب های آزاد به اشتغال 

شرق کشور رونق دهد.
مشارکت مردم محلی عامل پیشرفت طرح توسعه

حسین دهقان نماینده ویژه رئیس جمهور و دبیر شورای عالی 

طرح توسعه سواحل مکران در مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاری 
گفت: مشارکت مردم در کنار تسهیلات دولت می تواند طرح را با 

سرعت بیشتری به پیش برََد.
وی همچنین افزود: طی برنامه ای پنج ســاله نقاط تمرکز و 
اولویت ها روشن و با تبدیل آن به پروژه های اهرمی دیگر طرح ها 

را به جلو خواهیم برد.
دهقان جلب مشارکت و اعتماد مردم را نقطه قوت پیشبرد طرح 
دانست و گفت: با اجرای فناوری متکی بر زیست بوم منطقه، 
ترویج، ارتقای دانش و توسعه، می توان بهره وری را افزایش داد و 
در کنار آن با جلب اعتماد و مشارکت مردم، منابع ملی و محلی 
را همراه ساخت تا ضمن خروج منطقه از محرومیت دسترسی 

بیشتری برای مردم این مناطق فراهم ساخت.
گفتنی است در پایان این مراسم سند تفاهم نامه همکاری به 
امضای وزیر جهاد کشاورزی و دبیر شورای عالی توسعه سواحل 
مکران رسید، به این ترتیب وزارت جهاد کشاورزی در پیشبرد 
طرح و توسعه سواحل مکران نقش برجسته ای ایفا خواهد کرد.

امضای تفاهمنامه وزارت جهادکشاورزی ودبیرخانه شورایعالی سواحل مکران

اینفوگراف

راه آهن کاسپین به افتتاح نزدیک شد
توسعه شبکه ریلی در مسیر کریدور شمال- جنوب

معاون ســاخت و توســعه راه آهــن، بنادر و 
فرودگاه های شرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقل کشــور گفت: همزمان با پیشبرد 
قرارداد تجاری ساخت راه آهن رشت- آستارا، 
راه آهن رشــت- کاســپین نیز با 80 درصد 
پیشــرفت فیزیکی در پاییز امســال به بهره 

برداری می رسد.
» عباس خطیبی« با اعلام اینکه پیشرفت فعلی راه آهن 
رشت- کاسپین 80 درصد است، زمان بهره برداری از این 

طرح را در پاییز امسال اعلام کرد.
وی با بیان اینکه این ابَر پروژه یکی از بزرگترین پروژه های 
ریلی کشور است که ما را از طریق جمهوری آذربایجان به 
روسیه و کشورهای اروپایی وصل می کند، گفت: همزمان 
قرارداد تجاری ســاخت راه آهن رشت- آستارا هم به 50 

درصد پیشرفت فیزیکی رسیده است.
»مهرداد بذرپاش« وزیر راه وشهرسازی نیز هفته گذشته 
در حیاط دولت با اعلام اینکه تا پایان سال 1402 هر ماه 

یک پروژه بزرگ ملی در حوزه زیرساخت های حمل ونقلی 
به مردم تقدیم می شود، از افتتاح راه آهن رشت- کاسپین 
در آبان ماه امســال بعد از حدود 5 سال از آغاز ساخت آن 

خبر داد.
راه آهن رشت- کاسپین که 65 کیلومتر طول دارد بخش 
اولیه از کریدور شمال - جنوب است که خلیج فارس را به 
دریای خزر متصل می کند و از مصوبات اولویت دار ســفر 
ریاست جمهور در بهمن ماه 1400 به گیلان بود که در یک 

سال گذشته تامین مالی مناسبی برای آن صورت گرفت.

راه آهن رشت –کاسپین - انزلی در واقع به عنوان بخشی 
از طرح راه آهن قزوین - رشت - انزلی و قسمتی از آخرین 
پازل کریدور جنوب به شــمال محسوب می شود که می 
تواند در تجارت کشور، منطقه غرب آسیا، آسیانه میانه و 

اوراسیا تحولی بزرگ ایجاد کند.
اجرای پروژه ریلی رشت - کاسپین علاوه بر اهمیت در 
حمل و نقل داخلی، بار و مسافر استان گیلان؛ از نظر ایجاد 
یک کریدور ریلی جدید برای صادرات و واردات کشــور و 
همچنین ترانزیت کالا از مناطق شمالی کشور به خلیج 
فارس، آب های آزاد بین المللی و دیگر کشورهای همسایه 

ایران نیز بسیار مهم است.
آخرین وعده بهره برداری راه آهن رشــت- کاسپین که 
ساخت آن از سال 98 کلید خورد خرداد ماه امسال بود که به 
دلیل دشواری های مالی نهایتا با اراده و عزم دولت سیزدهم 
و اختصاص اعتبارات مورد نیاز اکنون به پیشرفت فیزیکی 
80 درصدی رسیده و قرار است با تامین به موقع اعتبارات 

مورد نیاز این پروژه تا پایان آبان ماه به بهره برداری برسد.

 کمبودی 
در عرضه مرغ نداریم

رئیــس اتحادیه پرنده و ماهی گفت: با توجه به 
افزایش جوجه ریزی در ماه های اخیر، کمبودی در 

عرضه مرغ نداریم.
آقای مهدی یوسف خانی با بیان اینکه مرغ کماکان با نرخ 
مصوب عرضه می شود، گفت: نرخ کنونی هر کیلو مرغ زنده 

50 تا 52 هزار تومان و مرغ گرم 73 هزار تومان است.

او نرخ هر کیلو ران مرغ 73 هزار تومان، سینه مرغ 160 هزار 
تومان و فیله مرغ را 190 هزار تومان اعلام کرد.

یوســف خانی ادامه داد: با توجه به شــرایط مساعد تولید 

پیش بینی می شود که نوسان خاصی در بازار رخ ندهد.رئیس 
اتحادیه پرنده و ماهی افزود: با توجه به جوجه ریزی 130 تا 
140 میلیون قطعه، عرضه مرغ نسبت به 3 هفته قبل افزایشی 
است که با این وجود کمبودی در عرضه نداریم.او با بیان اینکه 
بازار تخم مرغ هم التهابی ندارد، گفت: اکنون هر شانه تخم مرغ 

با نرخ مصوب 110 هزار تومان در بازار توزیع می شود.

خانه های خالی شهرهای جدید به بازار 
مسکن و اجاره عرضه می شوند

 پرداخت مطالبات گندمکاران و کلزاکاران 
تا دو هفته آینده

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: با پیگیری های انجام 
شده مطالبات گندمکاران طی یک یا دو هفته آینده پرداخت می شود.

سهراب سهرابی با بیان اینکه براساس آخرین گزارش های شرکت بازرگانی دولتی 
میزان خرید تضمینی گندم از مرز 10 میلیون و 340 هزار تن گذشت، گفت: برآوردهای 
اولیه 13.5میلیون تن گندم تولید شده است که البته عدد نهایی را مرکز آمار وزارت جهاد 
کشاورزی در پایان برداشت اعلام خواهد کرد.وی ادامه داد: از سال 1368، دولت خرید 
تضمینی گندم را آغاز کرده و 34 سال از خرید تضمینی می گذرد که فقط در هشت 

سال از این 34 سال خرید تضمینی بیش از 10 میلیون تن بوده است.
او در بخــش دیگری از صحبت هایش با اشــاره به تامین، توزیع و مصرف متعادل 
کودهای شیمیایی در کشور گفت: گیاه گندم علی رغم نیاز به کودهای ازته و اوره نیاز 
به کود پتاسه و فسفاته دارد که با همراهی وزارت جهاد و کوشش کشاورزان توانستیم 

مصرف کود را به شرایط تعادل برسانیم ولی هنوز با شرایط مطلوب فاصله داریم.
ســهرابی افزود: موضوع دیگر در سال جاری افزایش بذور اصلاح شده لیبل دار بود. 
همچنین تنوع بخشی در ارقام بذور با کمک موسسه تحقیقات اصلاح بذر و موسسه 
تحقیقات دیم نیز اتفاق افتاد. از طرفی توسعه کشت های مکانیزه و توسعه سامانه های 
نوین آبیاری نیز داشتیم. همچنین سطوح مبارزه با آفات افزایش یافت و طرح جدید 

جهش تولید دیم زارها نیز در دستور کار قرار گرفت و برای سال سوم اجرا شد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: در کنار افزایش تولید در واحد 
سطح به موضوع کیفیت هم توجه می کنیم و تلاش هایی در این زمینه شده است. 
همچنین با اقدامات انجام شــده توانستیم میزان پروتئین گندم را افزایش دهیم و به 
12.55 برسانیم در حالیکه در گذشته این عدد کمتر از 12 بود. شاخص دیگر گلوتن 

مرطوب است که آن هم افزایش یافته و از 25 درصد به 28.64 درصد رسیده است.
وی در پاسخ به اینکه مطالبات گندمکاران قرار است چه زمانی پرداخت شود، گفت: از 

ابتدای خرید تضمینی تاکنون ارزش گندم های خریداری شده 155 هزار میلیارد تومان 
است که از این مقدار 110 هزار میلیارد تومان پرداخت شده و مابقی تاکنون پرداخت 
نشده است ولی سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد تلاش های خود را در این زمینه 

انجام می دهند. 
وی که در یک برنامه تلویزیونی صحبت می کرد، اضافه کرد: ریاست سازمان برنامه 
و بودجه کشور در مصاحبه ای که پخش شد اعلام کردند که تا پایان شهریور پرداخت 
می شــود. ما پیگیری کردیم و اعلام کردند که طی یک یا دو هفته آینده مطالبات 

پرداخت خواهد شد.
مجری طرح گندم با بیان اینکه در سال جاری تدارک کودهای شیمیایی در سرلوحه 
برنامه است و حدود 10 درصد نسبت به سال گذشته برنامه افرایش داریم، گفت: تولید 
2 میلیون و 400 هزار تن کود اوره، 550 هزار تن کودهای فسفاته و بین 250 تا 300هزار 
تن کودهای پتاسه برنامه ریزی شده است. همچنین 400 هزار تن بذر اصلاح شده گندم 

در طبقات مختلف را پیش بینی کردیم. 
در ادامه سعدالله منصوری - مجری طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی با 
بیان اینکه تاکنون 109 هزار تن کلزا توسط بخش دولتی خریداری شده است، گفت: 
براساس قیمت هر کیلو 30هزار تومان، 3.4 همت بهای دانه های تولید شده است که 
از این میزان 2.3 همت یعنی 73 درصد مطالبات کلزاکاران پرداخت شده است و حدودا 

یک همت مابقی مطالبات باقی مانده است که به زودی پرداخت می شود.
وی ادامه داد: کل تولیدات کلزا 140هزار تن بوده که مابقی توسط بخش خصوصی 

خریداری شده است. 
مجری طرح دانه های روغنی افزود: یکی از پیچیده ترین و سنگین ترین موضوعات 
سبد امنیت غذایی در کشور تولید روغن است. تجربه کشور ما در تولید روغن به یکی دو 
دهه اخیر برمی گردد. کشورهای پیشرو حدود یک قرن در این زمینه پیشینه دارند و ما 
باید با توجه به اقلیم و منابع راهکارهای مناسب با کشور خودمان را ارائه دهیم و از همان 
مسیرها با رشد آهسته و پیوسته بتوانیم نیمی از روغن مورد نیاز را در کشور تامین کنیم.
منصوری عنوان کرد: تولید دانه های روغنی در کشور مبتنی بر کلزا، سویا، آفتابگردان، 
کنجد و گلرنگ است. از این گیاهان کلزا، سویا و آفتابگردان گیاهانی هستند که خاستگاه 
اصلی آنها خارج از کشور است اما خاستگاه کنجد و گلرنگ در ایران است و به همین 
دلیل مواد ژنتیکی قابل اتکا داریم که می توانیم از آنها برای توسعه این دو گیاه استفاده 

کنیم.
وی در ادامه گفت: کلیه دانه های روغنی در کشور 10 درصدنیاز مردم را تامین می کند 
و مابقی را از محل واردات تامین می کنیم. منصوری در پایان گفت: هدف گذاری  این 

است که تولید کلزا را به 200 هزار هکتار برسانیم.

وزیر راه و شهرســازی گفت: تولید و عرضه مسکن و 
همچنین تولید و عرضه گسترده زمین که از هفته آینده 
در کشور آغاز خواهد شد و خانه های خالی فراوانی در 
شهرهای جدید وجود دارد که در بازار عرضه خواهد شد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در حاشیه بازدید از متروی 
پرند با اشاره به پیشرفت قابل توجه در روند پروژه مترو پرند، گفت: در 
چند ماه گذشته با تلاش های انجام شده و مدیریت مناسب، علی رغم 
افزایش قیمتی که بخش های مختلف پروژه پیدا کرده بود، این پروژه 
با پیشرفت قابل توجهی همراه شد و هم اکنون شاهد روزهای پایانی 

انجام پروژه و اتمام آن هستیم.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه به همراه فرمانده قرارگاه خاتم 
الانبیا و مدیریت مترو از این پروژه مهم شهر جدید پرند بازدید شد، 
تصریح کرد: در 2 تا 3 روز آینده تست گرم متروی پرند انجام خواهد 
شــد و برای تأمین بخشی از برق این مترو، فرودگاه بین المللی امام 
خمینی )ره( نیز کمک خواهد کرد و متروی پرند در میلاد باسعادت 
پیامبر اکرم )ص( با حضور رئیس جمهور به بهره برداری خواهد رسید.
عضو کابینه دولت سیزدهم در بخش دیگری از سخنان خود در حوزه 
مسکن نیز توضیحاتی ارائه کرد و درباره برنامه وزارت راه و شهرسازی 
با توجه به افزایش نهاده های ساختمانی برای بازار مسکن و اجاره و 
ساماندهی آن گفت: تمامی تلاش ما این است تا بتوانیم بازار مسکن 
را با روش های مختلف کنترل و مدیریت کنیم و همراه با افتتاح 4 هزار 

واحد مسکن مهر پرند، متروی پرند نیز افتتاح خواهد شد.
وی افزود: ابزارهایی همچون مالیات بر خانه های خالی، ساماندهی 
مشــاوران و بنگاه های مشــاور املاک، راه اندازی سامانه های ثبت 
معاملات اجاره و خرید و فروش مسکن و همچنین قانون ساماندهی 
بازار اجاره و مسکن که مراحل نهایی آن در حال انجام است، همگی 

راهکارهای مدیریت بازار مسکن است.
عرضه گسترده زمین از هفته آینده آغاز می شود

به گزارش خبرنگار مهر، مهرداد بذرپاش نیز در ادامه برنامه ریزی های 
وزارت راه و شهرسازی در ساخت و ساز واحد مسکونی تاکید کرد که 
تولید و عرضه مسکن و همچنین تولید و عرضه گسترده زمین که از 
هفته آینده در کشور آغاز خواهد شد همگی راهکارهایی است که در 

مجموعه وزارت راه و شهرسازی در نظر گرفته شده است.

وی افزود: طبق آمار بانک مرکزی در بهار سال گذشته رشد )تولید( 
مسکن و ساختمان منفی 8 درصد بود که در بهار امسال این بخش با 
رشد مثبت 1.6 درصد همراه بود. این مسیر در ماه های آتی ادامه پیدا 

می کند و کارگاه بزرگ ساختمانی در کشور ایجاد خواهد شد.
تحویل 14 هزار واحد مسکن مهر در پرند و پردیس

بذرپاش ســرعت ساخت و ساز در کشور را مثبت دانست و گفت: 
 عرضه مســکن با سرعت مناسب در حال انجام است و روز گذشته 
)1 مهر( هزار و 470 واحد مســکن مهــر و پروژه های روبنایی در 
مهستان تحویل مردم شد و در روزهای آینده نیز 4 هزار واحد مسکن 
مهر تکمیل شده در پرند نیز تحویل خواهد شد و 10 هزار واحد مسکن 
مهر پردیس نیز از دیگر افتتاح های مســکنی در این ماه است. وی 
گفت: هم اکنون خانه های خالی فراوانی در شهرهای جدید وجود دارد 

که با مکانیزم های تنظیمی در تلاش هستیم تا به بازار عرضه شوند.
 واگذاری 500 هزار قطعه زمین تا پایان امسال 

در قالب نهضت ملی مسکن
بذرپاش تصریح کرد: بخشــی از رشــد قیمتی بخش مسکن در 
سال های گذشته به دلیل عدم عرضه مسکن و عرضه زمین بود که 
هم اکنون این مانع برداشته شده است. تصمیم گرفتیم تا با عرضه 
گسترده زمین در روستاها مشکلات این بخش را حل کنیم. تا پایان 
امســال 500 هزار قطعه زمین به مردم در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن عرضه می شود.وی تاکید کرد: با برنامه ریزی های انجام شده 
احتکار زمین در محدوده شهرها و همچنین روستاها در حال فروپاشی 

است.

واکاوی لزوم تغییر رویکرد تجاری با عراق برای دستیابی به مبادلات 20 میلیارد دلاری
کارشناسان حوزه تجارت با عراق معتقدند که رسیدن به حجم تجارت 20 میلیارد دلاری با عراق 

امکان پذیر است، اما برای تحقق آن باید در سیاست های تجاری با این کشور تغییر رویکرد داد.
عراق طی سال های گذشته به عنوان دومین شریک تجاری ایران، یکی از مقاصد صادراتی برای صدور کالاهای ایرانی 
به شمار می رود، اما حفظ و توسعه این بازار با وجود حضور رقبایی مانند امارات متحده عربی، ترکیه، چین، هند و آمریکا در 
بازار عراق در حالی که این کشورها از مقاصد مهم صادراتی عراق نیز به شمار می روند، منافع دو جانبه ای برای عراق ایجاد 
می کند و لذا این موضوع زنگ خطر جدی برای برنامه های توسعه صادرات ایران در بازار عراق است که اگر برنامه ریزی ها 
و سیاست های تجاری را مطابق با تغییر شرایط در کشور عراق پیش نبریم، می تواند تاثیر نامطلوبی بر حوزه تجارت ما با 
این کشور داشته باشد.در مورد لزوم تغییر رویکرد تجاری در عراق می توان به صحبت های کاظم جواد یاسین رئیس اتاق 
صنایع کربلا در همایش راهکارهای توسعه تجارت پایدار ایران و عراق در افق 2025 اشاره کرد و گفت، در عراق قانونی 
در خصوص حمایت از تولید کنندگان وجود دارد که بر اساس این قانون از تولید کنندگان انواع کالاها مانند سیمان مواد 
غذایی و بلوک آجر حمایت می شود تا در این زمینه ها به خودکفایی دست یابیم، لذا تمایل برای واردات این کالاها را نداریم، 

اما می توانیم در این زمینه ها  همکاری و سرمایه گذاری مشترک داشته باشیم.
این گزارش می افزاید: این صحبت ها حاکی از تغییر رویکرد عراق از کشوری وارد کننده به تولید کننده است و این کشور 
در حوزه هایی مانند تولید سیمان و مواد غذایی سرمایه گذاری کرده، در حالی که سیمان تا چند سال پیش یکی از مهم ترین 
کالاهای صادراتی ایران به عراق بود و مواد غذایی نیز اکنون از مهم ترین کالاهای صادراتی ما به عراق به شمار می رود.

یحیی آل اسحاق رئیس اتاق مشترک ایران و عراق با بیان اینکه بازار عراق تا 15 سال آینده از فرصت صادراتی برای 
ایران بهره مند است، گفت: اما باید بدانیم که رقبای سرسختی وجود دارد که با امن شدن عراق به دنبال آن هستند که تا 
این مزیت را از ما بگیرند، بنابراین برای بهره مندی از این بازار و توسعه صادرات به کشور عراق باید متناسب با واقعیت ها 
 عمل کرد، زیرا در غیر این صورت این بازار را از دست خواهیم داد.وی با بیان اینکه حجم تجارت ایران و عراق می تواند به
 20 تا 30 میلیارد دلار برسد و حتی گفته می شود، امکان افزایش آن تا 30 میلیارد نیز وجود دارد، گفت: اما برای تحقق آن 
سه شرط شناخت واقعی بازار، روحیه و عزم و انجام اقدامات حرفه ای لازم است.جهانبخش سنجابی شیرازی در گفت وگو 
با فارس درباره راهکارهای حفظ و توسعه تجارت در بازار عراق گفت: اگر نوع فکر کردن و عملکردمان در بازار عراق 

را تغییر ندهیم، آن را از دست خواهیم داد.دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق با اشاره به حضور رقبا در بازار عراق اظهار 
داشت: در حال حاضر گوی تجارت در بازار عراق را به کشورهای امارات، چین و ترکیه باخته ایم و بعدها ممکن است، به 
برخی از کشورهای دیگر مانند اردن و عربستان هم این گوی تجارت را ببازیم.سنجابی شیرازی اظهار داشت: از هر 5 
دلار کالایی که صادر می کنیم یک دلار آن صادرات ما به عراق است، بنابراین با از دست دادن صادرات به عراق، 20 
درصد از صادرات خود را از دست می دهیم، لذا حفظ و توسعه صادرات به عراق بسیار حائز اهمیت است و از دست دادن 
بازار عراق، به منزله کاهش 20 درصدی حجم تجارت خارجی ما است.وی با اشاره به ترسیم چشم انداز در تجارت با عراق 
و برنامه ریزی برای دستیابی به آن، گفت: رقبای ما قطعا به دنبال آن هستند تا همگرایی ما در تجارت با عراق را تبدیل 
به واگرایی کنند، بنابراین باید به دنبال حفظ این همگرایی باشیم.این فعال تجاری با بیان اینکه سناریوهای مختلفی برای 
تجارت بین ایران و عراق در آینده قابل تصور است، افزود: سناریوی دلخواه ما تجارت طلایی با عراق است و دستیابی 
به این سناریو زمانی ممکن است که بین ایران و عراق همگرایی باشد.وی افزود: در طول دوران 20 ساله پس از سقوط 
صدام، کشور عراق در یک دوره ای به سمت ثبات و در یک دوره ای به سمت ناامنی رفته است، بنابراین ما باید سناریوهای 
مختلف را برای آینده تجاری با این کشور پیش بینی کنیم.سنجابی شیرازی اظهار داشت: اگر ما همگرایی با عراقی ها را 
به هر دلیل با بازیگری منطقه ای و فرامنطقه ای کشورهای دیگر از دست بدهیم، ولی امنیت در عراق وجود داشته باشد، 
یک تجارت سخت و محافظه کارانه با عراق خواهیم داشت. اما اگر عراق به سمت ناامن شدن حرکت کند، مانند زمانی 
که داعش در آنجا حضور داشت، اما همگرایی ما با این کشور حفظ شود، قاعدتا تجارت ایران با عراق با وجود کاهش، از 
یک ثبات نسبی برخوردار خواهد بود.دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق بیان داشت: بدترین سناریو در تجارت با عراق 
این است که عراق ناامن شود و عدم همگرایی بین دو کشور شکل بگیرد. در این صورت تجارت رسمی نخواهیم داشت 
و در تجارت با این کشور شرایطی مانند سال های 1991 تا 2003 را خواهیم داشت؛ یعنی تجارت بعد از جنگ تحمیلی تا 
زمان سقوط صدام که درواقع تجارت رسمی با این کشور نداشتیم، اما تجارت ما به این کشور به صورت غیررسمی و به 
شکل قاچاق بود.وی اضافه کرد: اما اگر سناریوی تجارت طلایی با عراق شکل بگیرد، تحقق آن دو الزام دارد؛ اول اینکه 
تراز تجاری مان را متجانس کنیم و دوم اینکه به سمت تجارت ترجیحی برویم که اگر این دو کار را انجام دهیم، قطعا یک 
ثبات حداقلی در تجارت با عراق خواهیم داشت.وی با بیان اینکه قطعا چشم انداز تجارت با عراق یک چشم انداز نگران کننده 

است، گفت: البته وضعیت بازار عراق برای ما تا سال 2025 همچنان ایده آل است، اما بعد از آن با توجه به کنش گری هایی 
که عراقی ها و رقبای ما در این بازار دارند؛ ایده آل نخواهد بود و برای حفظ شرایط ایده آل تجاری در این بازار باید اقداماتی 
را انجام دهیم و الزاماتی را رعایت کنیم.سنجابی شیرازی با بیان اینکه شرایط حضور کشورها به دلایل مختلف در بازارهای 
تجاری قابل تغییر است، افزود: ترکیه تا پنج سال پیش جدی ترین رقیب تجاری ما در بازار عراق بود، اما امروز به دلایل 
مختلف از جمله تورم، کاهش ارزش پول ملی این کشور در مقابل دلار و... ترکیه گوی رقابت در بازار عراق را به امارات 
باخته است، به طوری که اکنون شریک اول تجاری عراق، امارات، سپس چین و پس از آن ترکیه و ایران قرار دارد.دبیرکل 
اتاق مشترک ایران و عراق اظهار داشت: بنابراین اگرچه عراقی ها شریک دوم تجاری ما و ایران نیز شریک چهارم تجاری 
عراق است، اما در روند 12 ساله تجارت ما با عراق فراز و فرود وجود داشته است، بنابراین باید کنش گری خودمان را در بازار 
 عراق تغییر دهیم.وی افزود: سهم ما در بازار عراق حدود 14 درصد از بازار این کشور است، اما این سهم قابل افزایش به

 20 درصد است به شرطی که تغییر رویکرد دهیم. به دست آوردن 20 درصد از بازار عراق به منزله 18 میلیارد دلار صادرات 
به این کشور است، در حالی که صادرات ما اکنون به این کشور سالانه حدود 10 میلیارد دلار است.سنجابی شیرازی تصریح 
کرد: اگر با همین دست فرمان در تجارت با عراق حرکت کنیم، قطعا در تجارت با این کشور توسعه ای نخواهیم داشت.
دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق افزود: بنابراین باید در سطح حاکمیتی به سمت تحقق تجارت طلایی با عراق حرکت 
کنیم که دو زیرساخت لازم دارد؛ هم ترازی یا متناسب سازی تجارت ایران و عراق و رفتن به سمت موافقت نامه ترجیحی و 
باید بدانیم که تجارت آزاد یا ترجیحی وسیله حفظ، ثبات و توسعه تجارت بین ایران و عراق است.وی اضافه کرد: همچنین 
باید بدانیم که دیگر به روش تجارت پیله وری، فروش درب کارخانه، نمی توان با عراق تجارت داشت، بلکه باید در این بازار 
حضور داشته باشیم و لازم است که با تنوع محصول این بازار را حفظ کنیم.با توجه به اینکه سیاست تجارت در عراق در 
سه حوزه جذب سرمایه گذاری خارجی، توسعه فعالیت بخش خصوصی و کاهش وابستگی به صادرات نفت متمرکز است، 
به نظر می رسد که ایران برای حفظ و توسعه صادرات به عراق باید در این بخش ها همکاری دامنه داری را با عراق آغاز 
کند تا آینده مطلوب را در تجارت با عراق داشته باشد تا دستیابی به تجارت 20 تا 30 میلیارد دلاری با عراق را محقق سازد.

گفتنی است؛ صادرات جمهوری اسلامی ایران به عراق در سال 1401 به بیش از 10 میلیارد دلار رسید که نسبت به سال 
1400 حدود 15 درصد افزایش را نشان می دهد.
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